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Atina, 1.i2. iuni2022.

Zamjenica predsjedavaju6eg Predstavnidkog doma Parlamentarne skup5tine Bosne i

Hercegovine (pSBiH) Borjana Kristo i dlanovi Delegacije PSBiH u Parlamentamoj skupStini

procesa saradnje u Jugoistodnoj Evropi (PSSEECP) Bari5a iolak, Ljubica Miljanovid i Edin

Mu5ii udestvovali su na plenarnom zasjedanju PSSEECP-a, koje je, pod predsjedavanjem

Republike Grdke, odrZano u Atini 1.i2. juna2022. godine'

Devetoj plenarnoj sjednici Parlamentarne skupStine SEECP-a prethodilo je odrZavanie

sastanaka glavnih odbora i Stalnog odbora. Sastanci Glavnog odbora za socijalni razvoj,

obrazovanje, istraZivanje i nauku, Glavnog odbora za pravosude, urutra5nje poslove i

sigurnosnu saradnju te Glavnog odbora za priwedu, infrastrukturu i energiju imali su za cilj

pripremiti nacrte izvjestaja i rezolucija s ranije odrZanih sastanaka, za usvajanj e na9. plenarnoj

sjednici PSSEECP-a.

Glavni cilj sastanka Stalnog odbora PSSEECP-a bio je usvajanje dokumenata plenarne

sjednice, glavnih odbora, dnevnog reda plenarne sjednice te nacrta Zavrlne deklaracije, koji

su usvojeni jednoglasno. Tome je prethodila dugotrajna i konstruktivna rasprava svih udesnika

procesa saradnje o velikom broju pristiglih amandmana na tekst Zavrlne deklaracije.

Na sastancima i plenarnoj sjednici udestvovali su predstavnici: Ankare, Atine, BukureSta,

Ljubljane, Podgorice, Pristine, Sarajeva, Skoplja, Sofije, Tirane, Zagteba, Ministarstva

vanjskih poslova Republike Grdke, Regionalnog vije6a za saradnju (RCC) i Regionalnog vijeda

za parlatnentarnu saradnj u (RSPCSEE)

Glavna tema plenarnog zasjedanja PSSEECP-a bila je posveiena Ciljevima odrZivog ruzvoja

za ekologiju i uticaju k,irze na Jugoistodnu Evropu, s posebnim osvrtom na sigurnost

energetsko g snabdij evanj a re gion a i na polj oprivredno-prehrambeni lanac'

Deveta plenarna sjednica zapodela je uvodnim obradanjem Nj. E. constantine An.

Tassoulasa, predsjednika Parlamenta Grdke, koji je posebno naglasio da se zasjedanje,

naZalost, odvija usred Zestokog vojnog sukoba u srcu na5eg kontinenta, koji 6e, osim tragidnih

gubitaka ljudskih Livota, imati nesagledive posljedice za okoli5 Jugoistodne Evrope i
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evropskog kontinenta opdenito. Istaknuo je da je za Republiku Grdku predsjedavanje

parlamentarnom skup5tinom Procesa saradnje u Jugoistodnoj Evropi identificirano s

odgovorno5iu za koordiniranim radom, s ciljem ostvarivanja dobrobiti svih partnera.

Tassoulas je potvrdio da je u aktuelnoj globalnoj konjukturi udvr5divanje zajednidke volje za

sigurno56u i prosperitetom te jadanje horizontalnih i vertikalnihvezazazajedrudko djelovanje

kljudno za bududnost na5e regije, zbog dega je grdko predsjedavanje (CiO) kao srediSnji moto

usvojilo ,Jadanje sinergije u jugoistodnoj Evropi". ,,Atina je vjerovala i usredotodila se na

dodatnu vrijednost sinergije izmedu medunarodnih i regionalnih organizacija, javnog i

privatnog sektora, civilnog drustva i svih aktera na druStvenom, ekonomskom i politidkom

nivou,,, nastavio je Tassoulas. Zakljudio je da je atinsko predsjedni5tvo poseban naglasak

stavilo na evropsku perspektivu udesnika Procesa saradnje u Jugoistodnoj Evropi, s dubokim

uvjerenjem da se Proces koristi kao odskodna daska za dalinje jadanje ambicija i podr5ka

naporima dlanica Procesa, dok nastavljqju na svom putu prema evropskim integracijama'

Borjana Kri5to zamjenicapredsjedavaju6eg Predstavnidkog doma PSBiH istakla je kako je

SEECp u sinergiji s procesom stabilizacije i pridruZivanja Evropskoj uniji, pomogao da se u

posljednje dvije decenije ovaj region transformira izregionaotvorenih sukoba i netrpeljivosti

u region saradnje i prosperiteta zasnovanog nazajednidkim interesima'

Kri5to se takoder osvmula na pitanje sigurnosti snabdijevanja energijom u situaciji krize

uzrokovane ratom u Ukrajini, te pandemijom koronavirusa. U svom izlaganju naglasila je da

je, uprkos rizicima povezanim sa zavisnosiu o vanjskim izvorima energije, nuLan

sveobuhvatan pristup energetskoj politici u svrhu osiguravanja nesmetanog snabdijevanja

energentim a za domacinstva i privredu'

KriSto je jo5 jednom vkazala na to da za Bosnu i Hercegovinu, iako se suodava s mnogim

rizicimaiizazovima, jo5 uvijeknajve6i izazov predstavlja izmjenaizbornog zakonautemeljena

na demokratskim standardim a uvaZavanjem demokratski izraZene politidke volje sva tri

konstitutivna naroda. IJ vezis tim, potcrtala je kako je neophodno da svaki konstituti*mi narod

ima pravo daizaberesvoje politidke predstavnike u za to Ustavom predvidenim institucijama,

odnosno Predsjedni5tvu BiH i domovima naroda.

Tokom plenarne sjednice udesnicima su se obratili i drugi predsjednici parlamenata i Sefovi

delegacij a drlava dlanica PS SEECP-a'

Derya Bakbak (Ankara), potvrdila je da Jugoistodna Evropa ima veliki potencijal na svim

poljima, ali doZivljava nevidene ekolo5ke izazove,pri demu nijedna dlanica Procesa nije imuna

na negativne efekte degradacije okolisa i gubitka biolo5ke raznolikosti. Naglasila je da 6e

provodenje Agende za odrLivi razvoj 2030. i tri temeljne konvencije UN-a: o klimatskim

promjenuma, o borbi protiv dezertifikacrje" i o ,,bioraznolikosti" nedvojbeno promovirati

oarziriiiokoli5 irazvoj.BakbakjegovorilaiouticajupandemijecovlD-lg,kojajeprodubila
postojeie nejednakosti i dodatno otefualapostignu6a Agende 2030, te o udincima klimatskih

promjerru i rastu6ih geopolitidkih napetosti koje, naZalost, ugroLavajtt globalnu sigurnost

hrur", ali i razvoine izglede. ,,Rastu6e cijene goriva, gnojiva i hrane zbog rata dodatno

oteiavajtpristup hrani u mnogim regijama, Sto predstavlja ozbiljan rizikzaglobalnu sigurnost



hrane", nastavila je Bakbak, izjavivsi da se trenutno oko 800 miliona ljudi Sirom svijeta

suodava s gladu, a 193 miliona ljudi suodava se s akutnom krizom hrane. zauiudno,ustwdila

je da je primarni cilj Ankare u oblasti energetike osigurati i konsolidirati sigurnost

snabdijevanja energijom te da, u skladu s tim ciljem , do izrailaja dolazimaksimalno koristenje

doma6ih i obnovljivihizvora,povedanje energetske efftasnosti te udvr5iivanje rutne i resursne

raznolikosti u uvoznim energentima.

Christos Dermentzopoulos (Atina) utvrdio je da su Milenijska deklaracija Ujedinjenih

naroda i Agenda za odrLivi razvoj 2030. postavili odrZivost u srZ, medunarodne arene'

nastojedi promovirati sve tri dimenzije odrZivog razvoja; priwednu, druStvenu i ekolo$ku, na

uravnoteZen i integriran nadin. Uprkos tome, nastavio je Dermentzopoulos, milijarde ljudi jos

uvijek Live u ekstremnom siroma5tvu, li5eni osnovnih uslova za pristojan Zivot, kao Sto su

primjerena hrana, pristup distoj vodi i sanitarnim dvorovima, pristojan rad i odgovarqiuii

smje5taj. Naglasio je da je posljednjih mjeseci do$lo je do ogromnog povedanja tro5kova

energije, zajedno s rastuiom inflacijom te da moramo pronaii rjesenja za osiguranje

snabdijevanja energijom iz tre6ih zemalja fosilnim gorivima, kao i ubrzati uvodenje

inovativnih tehnololija u energetsku mjesavinu, kako bismo zadrzali cijene na navoima koji

ne6e ometati privredni rast.

Vasile Nary @ukurelt) istaknuo je snaZnu podr5ku Bukuresta pro5irenju EU s partnerima na

ZapadnomBalkanu, pogotovo u wemenima kad se suodavamo s najozbiljnijom sigUrnosnom

krizom u posljednjih nekoliko desetljeia. Naglasio je i znadajan uticaj ruske agresije na

poljoprivrednu sezonu u Ukrajini, posebno se osvrnuvsi na blokadu luka u Ukrajini. Pozdravio

je hitne mjere koje je Evropska komisija preduzela u tom kontekstu, kako za pomo6 Ukrajini

da osigura sigurnost hrane za svoje gradane, tako i za oduvanje uloge ukrajine kao najve6eg

imoznrkapoljoprivrednih dobara. Potvrdio je da Bukurest, takoder, neumomo doprinosi tom

cilju olakSavaju6i ukrajinski izvoz iz luke Constanta. Istaknuo je daje energetska sigurnost od

kapitalne vaZnosti u novom kontekstu te pozdravio priznanje koje je Evropska komisija dala

prirodnom plinu kao mostnom gorivu za ptavednu energetsku trat:v)icijtt' Potvrdio je da

rumunske vlasti ostaju otvorene zanastavakdijaloga s investitorima kako bi se stvorili uslovi

za vadenje rezewi plina iz Crnog mora, dime bi se doprinijelo smanjenju nesigurnosti'

stvaranju jadih demokratija, te osiguralo da stanovniStvo ima dovoljno hrane i energije, u

distom okoli5u.

Danijela Durovid (Podgorica) naglasila je da je crna Gora, kao udesnica Procesa saradnje u

Jugoistodnoj Evropi vei l5 godina i budu6a predsjedavaju6a ovom regionalnom inicijativom,

snazno posvedena primarnim ciljevima sEECP-a, medu kojima su:jadanje dobrosusjedskih

odnosa, saradnja u podrudjima sigurnosti, privrede, pravosuda, unutrasnjih poslova' borbe

protiv korupcije i organiziranog kriminala, kao i promoviranje kulturne i socijalne saradnje'

Durovi6 je potvrdil a da je Crna Gora Ustavom proklamirana ekolo5ka drZavate da u skladu s

evropskim zelenim dogovorom i energetskom politikom EU planira daljnji razvoj energetskog

sektora kroz tranziciju zelene energije i dekarbonizaciju, povedanje kori5tenja energije iz

obnovljivih izvora i poboljsanje energetske eflkasnosti, kao i izgradnju infrastrukture za

povezivanje sa susjednim energetskim sistemima. Govore6i o uticaju l<rizenapoljopriwedno-

prehrambeni lanac, Durovid je zakljudila da je neophodna ciljana i koordinirana akcija, koja



podrazumijeva da drLave svoja poljoprivredna trZi5ta drZe otvorenim, predvidljivim i

iransparentnim, da ne gomilaj t zalihe i da ne uvode neopravdane restrikcij e na izvoz

poljoprivrednih i prehrambenih proizvoda. Zaklludno, navela je prioritete crnogorskog

predsjedavanja PSSEECP-a (CiO): jadanje sigurnosne saradnje, za5titu ljudskih prava,

vladavinu prava i osnaZivanje demokratskih institucija, unapredenje ekonomske saradnje i

infrastruktume povezanosti, zelenu tranziciju, daljnje ubla1avanje i nadilaZenje zdravstvenih,

ekonomskih i drugih posljedicapandemije COVID-I9 i evropsku integraciju dtLavakandidata

iz regije Jugoistodne EvroPe.

Glauk Konjufca (pri5tina) istakao je da je invaziia Rusije na Ukrajinu direktno uticala na

regionalnu sigurnost, ukljudujuii snabdijevanje energijom i poljoprivredno-prehrambenim

proizvodima, te da ie rastude cijene energije i hrane te5ko opteretiti domaiinstva niskim

prihodim4 koja trose puno ve6i dio svog prihoda na osnovne potrebe kao sto su hrana i

grrjanje. Na kraju, pozvao je dlanice Procesa na podr5ku u nastojanju Pri$tine za

liberalizacijom viznog retima, dlanstvom u Evropskom vijeiu, statusom kandidata zaEU'

dlanstvom u NATO-u i dlanstvom u drugim medunarodnim mehanizmima'

Talat Diaferi (Skoplje) istaknuo je da je Republika Sjeverna Makedonijajedna od 193 drZave

koje su sluZbeno usvojile Agendu za odrZivi razvoj do 2030, koju je usvojila Generalna

skupitina Ujedinjenih naroda u septembru 2015. godine. Pozxao je na nastavak zajednidke

,urudrrl. svih dlanica Procesa, buduii da se samo zajedno, solidarno i na ravnopravnim

osnovilma motenositi sa svim izazovimakoje name6u uticaj klimatskih promjena u razliditim

oblastima Zivota,medu kojima su prioritet sigurnosti opskrbe energetskog i poljoprivrednog

lanca.

Javor Boiankov (Sofija) naglasio je da je postavljen zajednidki cilj zaustavljanja degradacije

ekosistema obnavljanjem ekosistema, jer samo uz zdrave ekosisteme moZemo pobolj5ati

egzistenciju ljudi, suprotstaviti se klimatskim promjenama i zaustaviti kolaps bioloske

raznolikosti. ,,Dana5nja situacija, uzrokovana ratom u ukrajini, dinamidno je promijenila

dnevni red Ewope", nastavio je BoZankov, te potvrdio da nakon jednostrane obustave isporuke

plina iz Rusije u Bugarsku, treba napraviti novu energetsku kartu na osnovu novih

interkonektora koji su nam dostupni i optimizirati energetsku raznolikost. Istaknuo je da je

energija postala oruZje te da na5 odgovor treba biti solidarnost jer energetska sigurnost nije

nacionalno ve6 regionalno pitanje. Potvrdio je da je bugarska politika razvoja plinske

infrastrukture direktno povezarla s pozicioniranjem zemlje kao jednog od glavnih centara za

distribuciju plina u jugoistodnoj i centralnoj Evropi. Zakljudno, govoredi o poljoprivredno-

prehrambenom lancu, istaknuo je prioritet prilagodavanja poljopriwede Bugarske agro-

okoliSu, koji je emanacija ideje odrZive "zelene" budu6nosti i nudi jasne principe zaitite

okoli5a, flore i faune.

Eduard Shalsi (Tirana) istaknuo je vaZnost podr5ke svim zemljama koje teZe pridruZivanju

EU kao i jadanje mehanizama usmjerenihnazbliiavanje evropskih parlamenata i medusobnu

razmjenu najboljih praksi. Shalsi je dao veliku vaZnost ruzvoju djelatnosti zaitite prirode; kao

i vaZnost zajednidkih dugorodnih planova za postizanle ciljeva odrZivog razvoja do 2030'

godine.



Ivana Posavec Krivcc (zagreb) istakla je da Hrvatska prepoznaje vaznost ukljudive

regionalne saradnje i dobrosusjedskih odnosa za stabilnost regije Jugoistodne Evrope i

evropski put tih zema\jate daje za Hrvatsku prostor Jugoistodne Evrope od strateSkogznadaja,

interesa i prioriteta u politidkom, privrednom i sigurnosnom smislu. Naglasila je da, s obzirom

na situaciju u Ukrajini, koju Hrvatska aktivno prati i priprema mjere za odgovor na ovu krizu'

u tom kontekstu, zajednidki cilj EU je dekarbonizacija Evrope do sredine stoljeda. u svjetlu

regionalne saradnje, Posavec Krivec se saglasila da,,Green Deal" svakako predstavlja dobru

osnovu za saradnju sa zemljama Jugoistodne Evrope, koje mogu razvijati zajednidke projekte

s ciljem postizanja privrednog oporavka, rasta i dekarbonizacije energetskog sektora'

Tokom rada 9. plenarne sjednice Parlamentarne skupitine Procesa saradnje u Jugoistodnoj

Ewopi izabranje sastav glavnih odbora u mandatu 202212023: Podgorica 6e predsjedavati

Glavnim odborom za privredu, infrastrukturu i energetiku dok 6e Pri5tina predsjedavati

Glavnim odborom za pravosude, unutraSnje poslove i sigurnosnu saradnju i Glavnim odborom

za socijalni razvoj,obrazovanje, istraZivanje i nauku'

ZasjedanjepssEEcp-a u Atini okondano je usvajanjem Zavr5ne deklaracije u kojoj je pruZena

snazna podrska svim zemljama dlanicama sEECP-a koje se nalaze u procesu pridruZivanja

Evropskoj uniji.

U ovom dokumentu drLave dlanice SEECP-a pozvane su da preduzmu aktimosti s ciljem

zastite okolisa u okviru odrzive privrede, da podstaknu pravnu, naudnu, tehnolosku i

komercijalnu saradnju u oblasti odrZivog razvojakako bi se podrzala sigurnost snabdijevanja

energijom, kao i da promoviraju razmjenu znanjai iskustava u vezi s inovacijama i tehnidkom

podr5kom za nesmetani promet robe poljoprivredno-prehrambenog lanca'

Na kraju, predsjednik Tassoulas i formalno je predao predsjedavanje PSSEECP-a Podgorici,

zazeliomnogo uspjeha u bududem radu i zakljudio 9. plenarnu sjednicu PSSEECP-a'

Izvje5taj pripremila:
Sekretarka Delegacije
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Izvjestaj odobrila:
Zamj enica predsj e davaj u6e g

Predstavnidkog doma PSBiH
Borjana Kri5to
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Dostaviti:
- Kolegiju Doma naroda Parlamentame skup5tine BiH
- Kolegiju Predstavnidkog doma Parlamentarne skup5tine BiH

- Kolegiju Sekretarijata Parlamentame skup5tine BiH

- Komisiji za vanjske poslove Predstavnidkog doma

- Komisija za vanjsku i figovinsku politiku, carine, saobrafaj i komunikacije Doma naroda
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